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Att. Gülay Öcal
Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri
Fødevarestyrelsen
Stationsparken 31-33

2600 Glostrup

27. april 2023

Vedr. horing over udkast til ændringer i dyreejerbekendtgorelsen og
dyrlægebekendtgørelsen.

Det Dyreetiske Råd har modtaget en henvendelse fra Fødevarestyrelsen dateret d. 28.
marts 2023 vedr. høring over udkast til ændringer i dyreejerbekendtgørelsen og
dyrlægebekendtgørelsen (J.nr. 2022-15-31-00447). Det Dyreetiske Råd har følgende
bemærkninger.

Det Dyreetiske Råd bakker op om forslagene i hhv. Bekendtgørelse nr. 927 af 21. juni 2022

om dyreejeres anvendelse af lægemidler til dyr m.v., § 20, stk. 2 og 3, og Bekendtgørelse
nr. 2542 af 15. december 2021 om dyrlægers anvendelse, udlevering og ordinering m.v. af
lægemidler til dyr, § 34. Rådet har fulgt debatten og de fremsatte bekymringer for, om der
lovligt kan ydes tilstrækkelig og optimal behandling af kaniner, der holdes som familie- og
hobbydyr, og som ikke anvendes til konsum. Rådet hilser på den baggrund forslaget
velkomment, om end Rådet forudser, at det i visse situationer kan virke lidt akavet at skulle
adressere muligheden for slagtning, når kaninejere efterspørger behandling af deres
kæledyr.

Med venlig hilsen,

Stine B. Christiansen
Sekretariatsleder

Det Dyreetiske Råd. detdyreetiskeraad@fvm.dk. www.detdyreetiskeraad.dk
Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri . Holbergsgade 6 • 1057 København K



Gülay ÖcaI

Fra: Tanja Bundsgaard Müller Hansen
Sendt: 28. april 2023 11:18
Til: Dyrevelfærd og Veterinærmedicin 15
Cc: Gülay Öcal; Lisbet Licht-Larsen
Emne: Høringssvar fra Det Veterinære Sundhedsråd 2023-24-Ol 8-00072 - Høring over

udkast til ændringer i dyrejerejerbekendtgørelsen og dyrlægebekendtgørelsen
2022-1 5-31 -00447

Sag: 2022-1 5-31 -00447
Sagsdokument: 7052564

Hermed fremsendes høringssvar fra Det Veterinære Sundhedsråd.

Rådet finder, de foreslåede ændringer vedrørende muligheden for at undtage kaniner fra konsum som særdeles
velbegrundede og velkomne, og ser det som en mulighed for øget dyrevelfærd hos denne gruppe dyr. Rådet finder,
at det bør overvejes om en lignende undtagelsesmulighed bør eksistere for fjerkræ (kælehønen, kælegåsen).

Rådet finder, at begrebet “forebyggende behandling” bør defineres, idet der for nuværende kan opstå tvivl om,
hvad der i teksten menes, når ordet “forebyggende” anvendes, således eksempelvis i sætningen “....hvorefter
dyrlægen, efter indledningsvist at have stillet diagnosen coccidiose eller cryptosporidiose i en besætning,
efterfølgende må ordinere tilforebyggende behandling af ovennævnte.”, hvor Rådet finder, at såfremt diagnosen er
stillet, vil der være tale om behandling.

Mvh Tanja

Tanja Bundsgaard Müller
Specialkonsulent, cand.jur., Juridisk sekretær for Det Veterinære Sundhedsråd.
+45 72 27 67 18 I tbmhfvst.dk

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri
Fødevarestyrelsen I Stationsparken 31-33 I 2600 Glostrup I Tlf. +45 72 27 69 00 I fvst.dk/kontakt I www.fvst.dk

#vlarbejderforteden

Fra: Gülay Öcal <GUSL@fvst.dk>
Sendt: 29. marts 2023 12:19
Emne: Høring over udkast til ændringer i dyrejerejerbekendtgørelsen og dyrlægebekendtgørelsen

Til HØringsparter, jf. vedhæftede høringsliste

Ekstern høring:

Fødevarestyrelsen sender hermed udkast til ændringer i følgende to bekendtgørelser i høring:

• Bekendtgørelse nr. 927 af 21. juni 2022 om dyreejeres anvendelse af lægemidler til dyr mv.

• Bekendtgørelse nr. 2542 af 15. december 2021 om dyrlægers anvendelse, udlevering og ordinering mv. af

lægemidler til dyr



Høringsbrev, høringsliste og udkast til ændringer af de to bekendtgørelser er samtidig hermed lagt på Høringsportalen

og kan findes via dette direkte link: HØringsdetaljer - Høringsportalen (hoeringsportalen.dk)

Formålet med ændringerne er dels at tilpasse bekendtgørelserne som led i gennemførelsen af Europa-Parlamentets

og Rådets Forordning (EU) 2019/6 af 11. december 2018 om veterinærlægemidler og om ophævelse af direktiv

2001/82/EF (veterinærlægemiddelforordningen) og dels at gennemføre visse ændringer af den nationale lovgivning.

Der henvises i det hele til dokumenterne på Høringsportalen, herunder udkast til ændrede bekendtgørelser og

høringsbrev. Dokumenterne er ligeledes vedhæftet denne e-mail.

Bekendtgørelsesudkastene forventes at træde i kraft den 1. juli 2023.

Fødevarestyrelsen skal venligst anmode om at modtage eventuelle høringssvar senest kl. 10 mandag den 1. maj 2023.

Høringssvar bedes sendt til l5@fvst.dk med kopi til gusl@fvst.dk, arp@fvst.dk og lill@fvst.dk med angivelse af

journalnummer 2022-15-31-00447 i emnefeltet.

Eventuelle spørgsmål til bekendtgørelsesudkastene kan i høringsfasen rettes til Anne Rath Petersen (arp@fvst.dk)

eller Lisbet Licht-Larsen (lill@fvst.dk) med kopi til Gülay Öcal (gusl@fvst.dk).

Venlig hilsen

Gülay Öcal
Fuldmægtig, cand.jur I Dyrevelfærd og Veterinærmedicin
+45 72 27 69 00 I gusl(fvst.dk

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri
Fødevarestyrelsen I Stationsparken 31-33 I 2600 Glostrup I Tlf. +45 72 27 69 00 I fvst.dklkontakt I www.fvst.dk

#vlarbejderforføden

Fødevarestyrelsen kan anvende personoplysr,inger til brug for sogsbehandlingen, bla. oplysninger om navn og adresse.
Retsgrund!aget for vores behandling af dine personoplysningerfølger al den til enhver tid gældende fødevare-, veterinær- og
foderstaflovgivning, databeskyttelsesfarordnin gen og databeskyttelseslaven.

Læs mere i Fødevarestyrelsens Personda tapolitik.
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Gülay ÖcaI

Fra: ann stistrup christiansen <annstistrup@outlook.dk>
Sendt: 30. april 2023 19:08
Til: Dyrevelfærd og Veterinærmedicin 15
Cc: Gülay Öcal; Anne Rath Petersen; Lisbet Licht-Larsen; Bente Østergaard
Emne: journalnummer 2022-1 5-31 -00447
Vedhæftede filer: Høringssvar Dyreejerbekendtgørelsen fra Dansk Fåreavl.docx; Høringssvar

Dyrlægebekendtgørelsen fra Dansk Fåreavl.docx

Sag: 2022-15-31-00447
Sagsdokument: 7053271

Hermed høringssvar påfølgende fra Dansk Fåreavl:

Udkast til ændringer i følgende to bekendtgørelser i høring:

• Bekendtgørelse nr. 927 af 21. juni 2022 om dyreejeres anvendelse af lægemidler til dyr m.v.

• Bekendtgørelse nr. 2542 af 15. december 2021 om dyrlægers anvendelse, udlevering og ordinering mv. af

lægemidler til dyr

På vegne af Dansk Fåreavl

Ann Stistrup Christiansen
- Sekretær, Dansk Fåreavl



Dansk Fåreavi 28.04.2023

Høringssvar fra Dansk Fåreavi
d. 28. april 2023

Vedr. Bekendtgørelse om dyreejeres anvendelse af lægemidler til dyr m.v.
Dansk Fåreavl har følgende bemærkninger til bekendtgørelsen:

Kapitel i §2 stk. 11 “Kælegrise: Grise, der udelukkende holdes til rekreative formål.”
o Hvordan defineres rekreative formål? Får kan også holdes til rekreative formål. Nogle holder

får på det plan hvor de får et par flaskelam og holder dem som udendørs kæledyr. Her har
de navne og slagtes ikke. Måske avler de endda ikke.

o Hvad med får der ikke slagtes, men udelukkende holdes til uldproduktion? Disse indgår
således ikke i fødevareproduktionen.

Kapitel 2 §5 stk. 5 “Den besætningsansvarlige skal opbevare de af dyrlægen udleverede
anvisninger, hvoraf de meddelte tilbageholdelsestider fremgår, i besætningen i mindst 5 år efter
datoen for dyrlægens besøg. Anvisningerne skal opbevares i datoorden og på forlangende
forevises for eller udleveres til kontrolmyndigheden.”

o Hvis blot alle dokumenter kan forevises, bliver man så straffet for ikke at holde dem i
datoorden? Vi mener, at det er lige hårdt nok, at der findes regler for hvordan
dokumentation skal opbevares. Det må vel altid være op til enhver borger/virksomhed
selv, at holde styr på dokumentation af den ene eller anden slags.

Kapitel 2 §6 stk. 3 “Undtaget fra kravet i stk. 1 om kursusdeltagelse er personer, der behandler
heste, som lever i zoologiske haver, dyreparker og lignende.”

o Vil det også sige får og geder, der holdes i zoologiske haver, dyreparker og lignende. Vi
mener, at også disse dyr fortjener en ordentlig behandling. Dvs, at også her bør der
være et krav om kursusdeltagelse, set ud fra et perspektiv om god dyrevelfærd. Dette
stk. bør slettes.

Kapitel 2 §6 stk. 4 “Undtaget fra kravet i stk. i om kursusdeltagelse er personer, der holder
produktionsdyr, som ikke holdes med henblik på produktion af animalske produkter til konsum
til anvendelse uden for egen husholdning eller til pelsproduktion i følgende besætninger, jf. dog
stk. 5: 1) op til 5 kaniner, 2) op til 5 fjerkræ, 3) op til 2 kælegrise, 4) op til 2 får, 5) op til 2 geder,
6) op til i bistade med honningbier, 7) op til 5 pelsdyr, 8) op til 2 andre produktionsdyr.”

o Vi mener, at også disse dyr fortjener en ordentlig behandling. Dvs, at også her bør der
være et krav om kursusdeltagelse, set ud fra et perspektiv om god dyrevelfærd. Dette
stk. bør slettes.

Kapitel 3 §14 stk. 7 “ Antimikrobielle lægemidler, der er godkendt til markedsføring til dyr til
forebyggende behandling, må kun opbevares i overensstemmelse med stk. 1-3. Dog må
receptpligtige lægemidler til forebyggende behandling af coccidiose eller cryptosporidiose i
svine- og kvægbesætninger opbevares inden for den fastsatte ordineringsperiode, medmindre
lægemidlerne er genordineret inden ordineringsperiodens udløb.”

o Hvad med får og geder? Disse kan også tegne en sundhedsrådgivningsaftale. Alle får
menes at udskille coccidier i deres gødning. Derfor kan coccidiose let blive et problem i
mange besætninger. Særligt er der mange af de lidt større besætninger, hvor fårene
læmmer indendørs, hvor coccidiose årligt udgør et problem. Vi vil gerne have mulighed
for hurtig behandling, idet lam med coccidiose hurtigt bliver utrivelige allerede i en
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alder af 2 mdr. Dette knæk i vækstkurven er svært at gøre op for uden at det bliver
omkosteligt i foder. Det bliver altså dyrere at producere den samme gode kvalitet at
slagtelam, end hvis man kunne behandle hurtigt og derved hurtigt få lammene på fode
igen.

Kapitel 9 §25 stk. 7 “Antimikrobielle lægemidler, der er godkendt til markedsføring til dyr til
forebyggende behandling, må kun opbevares i overensstemmelse med stk. 1-3. Dog må
receptpligtige lægemidler til forebyggende behandling at coccidiose eller cryptosporidiose i
svine- og kvægbesætninger opbevares inden for den fastsatte ordineringsperiode, medmindre
lægemidlerne er genordineret inden ordineringsperiodens udløb.”

o Igen hvad med fårene? Her er der tale om den samme kritik ang. behandling at
coccidier.
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Høringssvar fra Dansk Fåreavi
d. 30. april 2023

Vedr. Bekendtgørelse om dyrlægers anvendelse, udlevering og ordinering m.v. at lægemidler
til dyr
Dansk Fåreavl har følgende bemærkninger til bekendtgørelsen:

- Kapitel 3 §10 “Terapeutisk og zooteknisk behandling, jf. § 2, nr. 17 og 18, må ikke foretages på
brugsdyr, herunder udtjente avlsdyr, jf. dog § 11-14.”

o Hvad er definitionen på brugsdyr?
- Kapitel 3 §11 3) “der til behandlingen kun anvendes lægemidler, der opfylder kravene i § 3 eller i

artikel 113, stk. 1, litra a, litra b eller litra c, eller i artikel 113, stk. 2, i
veterinærlægemiddelforordningen, og som har en tilbageholdelsestid på højst 15 dage, for beta
agonister dog højst 28 dage, og”

o Skulle der stå mindst 15 dage?

- Kapitel 6 §20 stk. 3 “Dyrlægen må ordinere lægemidler til forebyggende behandling af

coccidiose og cryptosporidiose i kvæg- og svinebesætninger, jf. § 30, stk. 3, til anvendelse i indtil

5 dage.”

o Hvad med får og geder? Disse kan også tegne en sundhedsrådgivningsaftale. Alle får
menes at udskille coccidier i deres gødning. Derfor kan coccidiose let blive et problem i
mange besætninger. Særligt er der mange af de lidt større besætninger, hvor fårene

læmmer indendørs, hvor coccidiose årligt udgør et problem. Vi vil gerne have mulighed

for hurtig behandling, idet lam med coccidiose hurtigt bliver utrivelige allerede i en

alder af 2 mdr. Dette knæk i vækstkurven er svært at gøre op for uden at det bliver

omkosteligt i foder. Det bliver altså dyrere at producere den samme gode kvalitet af

slagtelam, end hvis man kunne behandle hurtigt og derved hurtigt få lammene på fode
igen.

- Kapitel 6 §25 stk. 5 “Dyrlægen må på baggrund af en telefonkonsultation ordinere

receptpligtige lægemidler til forebyggende behandling af coccidiose eller cryptosporidiose, jf. §
21, stk. 5, § 22, stk. 2, nr. 3, stk. 3, nr. 3, stk. 4, nr. 4, og stk. 7, til supplement af de lægemidler,

som dyrlægen ordinerede eller genordinerede ved sit seneste rådgivningsbesøg, såfremt dette
sker inden ordineringsperiodens udløb.”

o Igen hvad med fårene? Her er der tale om den samme kritik ang. behandling af

cocci d ier.

- Kapitel 10 §32” Dyrlægen må kun genordinere rester af receptpligtige lægemidler inden for
ordineringsperioden og på betingelse af, at dyrlægen aflægger et nyt besøg i besætningen og

derved: 1) personligt stiller en aktuel diagnose, som begrunder genordinering af de

pågældende receptpligtige lægemidler, eller 2) ved sit nøje kendskab til besætningen vurderer,
at behandlingsbehov vil opstå inden for den kommende ordineringsperiode.”

o Hvad forstås ved “rester”?

- Kapitel 11 §33 stk. 5 “Dyrlægen skal i 5 år efter datoen for anvendelse, udlevering, ordinering

eller genordinering af receptpligtige lægemidler til produktionsdyr, samlet, overskueligt og i
datoorden opbevare kopier af anvisninger og på forlangende forevise eller udlevere disse til
Fødevarestyrelsen.”
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o Hvis blot alle dokumenter kan forevises, bliver man så straffet for ikke at holde dem i
datoorden? Vi mener, at det er lige hårdt nok, at der findes regler for hvordan

dokumentation skal opbevares. Det må vel altid være op til enhver borger/virksomhed

selv, at holde styr på dokumentation af den ene eller anden slags.
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Gülay ÖcaI

Fra: Mikala Ochsner Hald <moh@ddd.dk>
Sendt: 30, april 2023 19:44
Til: Dyrevelfærd og Veterinærmedicin 15
Cc: Gülay Öcal; Anne Rath Petersen; Lisbet Licht-Larsen
Emne: Journal nr. 2022-1 5-31 -00447_DDD høringssvar til ændringer til

dyrlægebekendtgørelsen og dyreejerbekendtgørelsen
Vedhæftede filer: Journal nr. 2022-1 5-31 -00447_DDD høringssvar til ændringer af

dyreejerbekendgørelsen.pdf; Journal nr. 2022-1 5-31 -00447_Høringssvar DDD
Ændringer til Dyrlægebekendtgørelsen.pdf

Sag: 2022-1 5-31 -00447
Sagsdokument: 7053291

Til rette vedkommende,

Hermed DDDs høringssvar til ændringer i hhv. dyrlægebekendtgørelsen og dyreejerbekendtgørelsen,
journal nr. 2022-15-31-00447.

Mvh

Mikala 0. Hald
Dyrlæge, Fagpolitisk konsulent
D: +45 44141350
eM: mohäddd.dk

DDD

Den Danske Dyrlægeforening I www.ddd.dk I +45 3871 0888
Amager Strandvej 60 I DK-2300 København S

Denne e-mail og eventuelle vedhæftede fler er udelukkende henvendt den person, de er sendt til, og kan indeholde fortrolige og/eller privilegerede oplysninger. Hvis du ikke er den
tiltænkte modtager, eller du har modtaget denne e-mail ved en fejl, skal du slette den og straks kontakte afsenderen via telefon eller e-mail og slette alle kopier afe-mailen. Du bør ikke
bruge eller kopiere disse oplysninger og ej heller vise indholdet til en anden person eller stole på det. Bemærk venligst, at eventuelle udtalelser i denne e-mail og/eller vedhæftede filer
alene er forfatterens og repræsenterer nødvendigvis ikke Dyrlægeforeningens mv. holdninger. Enhver behandling af personaplysninger via e-mail sker i overensstemmelse med gældende
databehandlerregler. Selvom alle foranstaltninger er truffet far at undgå alle kendte vira, anbefales modtageren at tjekke e-mailen og dens vedhæftede fler for potentielle vira.
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Høring over udkast til ændringer i dyreejerbekendtgørelsen

Journal nr. 2022-15-31-00447

Den Danske Dyrlægeforening (DDD) takker for muligheden for at kommentere på udkast til
ændringer i dyreejerbekendtgørelsen, og har følgende kommentarer;

Specifikt:

• §2 stk. 3:
Hvordan forholder det sig for besætninger der er ejet af selskaber og ikke umiddelbart har
en juridisk eller fysisk person som ejer?

• §5 stk. 3:
DDD mener at det er unødvendigt at nævne grænse på 50 køer.

• §5 stk. 4:
Teknisk set fungerer dette ikke i praksis. Dyrlægen laver ofte ordinationer med tilhørende
anvisninger, når de kommer tilbage på kontoret Der bør derfor tilføjes senest 2 dage efter
mht. underskriften fra landmanden.

• §6 stk. 4:
Her bør stå at der er tale om 5 voksne kaniner, da familiekaniner kan få unger, hvor
“besætningen” kortvarigt vil være over 5 kaniner i alt. Her vil det være uhensigtsmæssigt, hvis
fx moder/fader-dyret ikke kan behandles af ejeren.

• §6 stk. 4 (og stk.5):
DDD ønsker at dyreejere med op til 2 heste ligeledes kan undtages. Eftersom det er blevet
væsentligt sværere at udtage heste fra konsum, vil vi med de nye årgange se et øget antal
hobby heste der ikke er udtaget fra konsum. DDD er bekymret for dyrevelfærden, da det
kan betyde at dyreejeren fravælger efterbehandling.

[flogoOvcrtekst]

Den Danske Dtjrlægeforening I D,iiiish VQIQIInaIiJAssocIdtion I Amager Stiandv6O OK-?300 Kobenhavn S I +45 3871 0888
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§6 stk.4:
Grænsen på I bistade giver fagligt set ikke mening, da enhver biavler for at modstå vintertab
typisk vil have minimum tre bifamilier. Ser man på gruppen af fritids/hobbybiavlere er
gennemsnittet 7,6 bifamilier/biavler.
Hvis man ønsker et fast loft, vil et loft på 10 stader derfor være mere passende.
Honning, der høstes fra bistader betragtes som en uproblematisk fødevare, og i stedet for et
fast loft kunne man undtage de biavlere, der kun sælger færdigpakket honning med direkte
sporbarhed til den enkelte biavler.

§6 stk. 7:
I biavlen anvendes kun præparater til behandling af varroa mider. I Danmark anvendes p.t.
myresyre og oxalsyre, samt den æteriske olie thymol, i ren form, hvilket fortsat bør være en
mulighed. De få registrerede produkter, der findes til varroabekæmpelse er alle til
håndkøbssalg.
Biavlere gennemgår som en væsentlig del af deres begynderundervisning, hvordan man
håndterer varroabekæmpelse, da man ikke kan drive biavl, uden dette er indarbejdet som en
fast del af driften hos enhver biavler. De nødvendige kompetencer på området findes derfor
hos biavlerne.

• §10:
Gælder kun hvis behandlingen indeholder antibiotika, hvilket bør anføres.

• §I4stk.7.
Bør også gælde får- og gedebesætninger.

• §25 stk. 7:
Bør også gælde fåre- og gedebesætninger.

Ved spørgsmål kontaktes nedenstående,

Mvh
Mikala 0. Hald moh@ddd.dk
Dyrlæge/Fagpolitisk konsulent

[fl..ogoOvertekst]

Den Danske DtjrIæeforening Danish Vehiinnj Association Amdger Stiandvo 60 L)K-2300 KøbenhavnS I +45 3871 0888
E-rnail: dcld0cldcl dk www.ddd.clk



ODD

I 5©fvst.dk
28. april 2023

Moh/23-0 1024

Høring over udkast til ændringer i dyrlægebekendtgøretsen

Journal nr. 2022-15-31-00447

Den Danske Dyrlægeforening (DDD) takker for muligheden for at kommentere på Udkast til
ændringer i dyrlægebekendtgørelsen, og har følgende kommentarer;

Generelt:
• Svin ændres til gris i hele dokumentet.

• Opbevaring af lægemidler til besætninger uden aftale eller med en basisaftale bør være
max. 5 dage. Dette bør gælde såvel vedr. oxytocin, som coccidie-/cryptosporiemidler,
men også midler til bedøvelse og smertestillelse i grisebesætninger i forbindelse med
kastration. Alt andet vil være at undergrave aftalerne omkring Sundhedsrådgivning og
de privilegier landmænd får i forbindelse med at de tegner en aftale med tilvaigsmodul
(medicin stående til besætningsdiagnoser og til f.eks. kastration.)
DDD kan ikke se, at det har noget med administrative lettelser at gøre, men derimod
noget med økonomi at gøre, da dyrlægen skal tilkaldes oftere. Dette mener vi ikke er
acceptabelt argument, da landmændene selv vælger om og hvilken
sundhedsrådgivningsaftale de skal have.

• Der er behov for en præcisering omkring diagnosticering af
coccidiose/cryptosporidose: Hvis brugen er stoppet i en periode (uger, måneder, år),
skal der da en ny diagnosticering til eller gælder en diagnosticering for evigt for en
besætning? Hvilke krav stilles der til diagnosticering, skal det være et eksternt
laboratorium?

• Specielt coccidiostatika er meget alvorlige miljøgifte og brugen bør derfor reduceres
så meget som muligt i f. Veterinærlægemiddelforordningens krav og kategorisering
(antimikrobielle stoffer). I den forbindelse vil DDD foreslå et krav om
diagnosticering f.eks. hvert andet år, så brugen af disse stoffer ikke bliver
rutinemæssigt uden at tage aktivt stilling til sygdommen og brugen af disse stoffer ud
over genordination. Behovet bør af ovennævnte grunde dokumenteres.

Specifikt:

• Kap. 4 §15 stk. 4 punkt I:
Her mangler et tilsvarende punkt for kvægbesætninger med basisaftale eller ingen aftale.
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DDD

• §20 stk. 3:
Skal også inkludere fåre- og gedebesætninger.

• §22 stk. 5 punkt 2:
Dette er ikke muligt. Det er muligt, når man opretter en SR-aftale “at vælge” uden øvre
tidsgrænse” — ensbetydende med at den besætningsansvarlige skal indberette til DMS.

• §22 stk.5:
På grund af den miljømæssige påvirkning i forbindelse med brug af coccidiostatika, foreslår
DDD at en besætningsdiagnose for coccidiose og cryptosporidier skal stilles på ny med et
passende interval som f.eks. hvert andet år.
Ligeledes ønsker DDD præciseret hvornår en besætningsdiagnose i forhold til coccidiose og
cryptosporidier skal påvises igen, hvis der har været en periode på f.eks. nogle måneder hvor
der ikke er foretaget forebyggende behandlinger?

• §22 stk. 5 punkt 3:
“2 dage” erstattes med “2 hverdage”

• §25 stk. 3:
DDD mener at det er unødvendigt at nævne grænse på 50 køer.

• §28 stk. 5:
Reglerne i denne paragraf er teknisk vanskelige at overholde, da yverbehandlingen kan være
overstået, når dyrlægen modtager mælkeprøven (landmanden har 7 dage til at aflevere). Hvis
dyret er klinisk påvirket, kan det ikke forsvares at afvente iværksættelse af behandlingen af
dyrevelfærdsmæssige årsager.

• §31 stk. I og2:
DDD mener at muligheden for at have lægemidler med lokalbedøvende effekt og NSAID
stående i op til 50 dage i besætninger med basisaftale eller uden SR aftale undergraver de
aftaler der er lavet omkring SR. DDD mener ikke at en administrativ lettelse for den
besætningsansvarlige er et argument, da den besætningsansvarlige har mulighed for at indgå
en SR aftale.

• §34 stk. I:
Det bør præciseres, at den skriftlige information udleveres første gang kaninen behandles af
dyrlægen, og ikke hver gang, kaninen behandles med lægemidler.

Og stk. 2: hvorledes tænkes denne identifikation at være?

Ved spørgsmål, kontakt da nedenstående

Med venlig hilsen
Mikala 0. Hald, moh@ddd.dk
Dyrlæge/Fagpolitisk konsulent
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dyrejerejerbekendtgørelsen og dyrlægebekendtgørelsen
journalnummer 2022-15-31-00447 CVR 6OS?3lH

Danmarks Biavlerforening skal hermed takke for det tilsendte
høringsmateriale, og vi vil med dette brev fremkomme med vores
bemærkninger.

Danmarks Biavlerforening finder iagttagelsen af god forvaltningspraksis
særdeles mangelfuld i forbindelse med udkastet til bekendtgørelserne,
samtidig konstaterer vi gennem dialog med vores kollegaer i øvrige EU
lande, at ingen lande har indført tilsvarende regler p biavlsomrdet.
Endelig skal oplyses at bifamilier i Danmark alene behandles mod
parasitten varroa, hvilket for størstedelen af biavlernes vedkommende
udføres efter økologiske principper.

Den nugældende praksis inden for biavl er opbygget over Ca. 30 r, og
metoderne er således gennemprøvede. En pludselig ændring af biavlens
praksis udgør en væsentlig risiko for meget store tab af bifamilier i løbet
af meget kort tid. Biavlen i Danmark er afgørende for bestøvning af en
lang række afgrøder, herunder i særdeleshed den danske frøavl og flere
af de fremtidige proteinafgrøder. Dertil skal nævnes biernes bestøvning i
naturen, hvilket sikrer føde til den naturlige fauna. De foreslåede tiltag vil
f væsentlige konsekvenser for biavlen, og reducere antallet af biavlere
såvel som antallet af bifamilier, hvorved bestøvningen ikke kan
opretholdes.

Vi anbefaler p den baggrund først og fremmest en dialog om en
hensigtsmæssig og faglig funderet løsning. Endvidere en udtagning af
bifamilier fra kravet om kurset “Anvendelse af lægemidler til husdyr” iç
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Dyreejerbekendtgørelsen §6, samt en fortsat mulighed for anvendelse af
den nuværende og gennemprøvede praksis til bekæmpelse af
varroamider i biavlen.

P den baggrund anbefaler Danmarks Biavlerforening:

• Eksisterende biavlere pr. 1/7 2023 vurderes allerede at have
tilstrækkelig uddannelse og praktisk erfaring, hvorfor disse bør
være undtaget for krav om uddannelse.

• Undtagelsen fra at gennemgå kurset bør ikke defineres som antal
bistader, men undtagelsen bør i stedet gælde biavlere i det
omfang, der er tale om detailpakket (færdigpakket) honning med
salg til detailhandel og direkte til forbrugere.

• Obligatorisk kursus bør udgøres af et modul om emnet p
biavlernes begynderkursus, afholdt af en instruktør, der er
uddannet “kyndig biavler”.

• Nuværende praksis for anvendelse af organiske syrer skal fortsat
være en mulighed.

Herunder uddybn ing af ovenstående:

Manglende iagttagelse af od forvaltningspraksis
Vi ser med stor undren p den forvaltning, der har været praktiseret i
forbindelse med udkastet til bekendtgørelsen. Særligt ser vi ikke tegn p
at undersøgelsesprincippet og proportionalitetsprincippet er iagttaget
tilstrækkeligt.

P Binævnsmødet den 22. marts blev planerne, som indgår i nærværende
høring ikke fremlagt for Binævnet, vi har ligeledes ikke fundet tegn p, at
der p anden måde er indhentet faglig rådgivning forud for udkastet.

Med de foreslåede tiltag pålægges 6500 biavlere krav om uddannelse,
hvilket udgør en byrde, hvilket p ingen måder står ml med, at der ikke
har været udfordringer p området. Forslagene i høringen, der vedrører
biavlen, vurderes desuden at overstige, hvad der lægges op til i EU ‘s
dyresundhedsforordning. Desuden risikerer man med omfattende nye
krav at påvirke sundhedstilstanden i biavlen, og deraf følgende store tab
af bifamilier.

Overimplementering i forhold til øvrige EU-lande
Danmarks Biavlerforening har været i dialog med adskillige andre EU
lande. Ingen af disse lande har indført krav om uddannelse i anvendelse
af lægemidler i biavlen.
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Det skal herunder anføres at det af EU’s Dyresundhedsforordning Artikel
11 stk. 3 litra d fremgår, at nødvendig viden kan opnås gennem anden
erfaring eller uddannelse, som resulterer i samme.

Det er således vores vurdering, at det modtagne forslag indeholder en
overimplementering af EU ‘5 forordning.

Behandlinci af parasitter

I dansk biavl anvendes udelukkende præparater til bekæmpelse af
varroamider. Varroamiden er til gengæld et meget stort problem ikke
alene for dansk biavl, men for biavl i hele Europa og mange andre dele af
verden.

Det er almindelig kendt at bekæmpelse af varroamider er meget
vanskeligt og kræver en stor indsats af biavleren over hele sæsonen og
hver sæson. Derfor er der også stor fokus p varroabekæm pelse i de
uddannelseskurser og andre formidlingsaktiviteter som udbydes af
Danmarks Biavlerforening og som nr ud til stort set alle danske biavlere.

Gennem mange r har Danmarks Biavlerforening udviklet og formidlet
den såkaldt sikre strategi, som er baseret p driftstekniske tiltag
kombineret med anvendelse af organiske syrer p specifikke tidspunkter
af ret. Her er det vigtigt at understrege, at anvendelsen af organiske
syrer først iværksættes efter honninghøst. Det er således kun bierne som
udsættes for de organiske syrer, og s vidt vi er oplyst, anvendes bier
ikke som fødevarer. I øvrigt vil de bier som udsættes for de organiske
syrer, være døde nr den kommende sæsons indsamling af nektar gr i
gang.

De organiske syrer, oxalsyre og myresyre, appliceres p flere forskellige
måder, som gør det muligt for biavleren at bruge netop de metoder som
fungerer bedst i dennes biavl. Det er vores erfaring, at man IKKE kan
klare sig med én type behandling, men bliver nødt til at kombinere flere
forskellige midler p forskellige tidspunkter af sæsonen.
De forskellige stoffers effektivitet varierer med temperatur, luftfugtighed
og biernes yngelsituation. For eksempel kan man bruge oxalsyre om
vinteren, nr bierne ikke har yngel, men effektiviteten er lav om
sommeren. Her kan man til gengæld bruge myresyre eller thymol, men
disse midler fungerer ikke om vinteren, hvor temperaturen er for lav til
deres fordampning. Det kan dog også blive for varmt og s risikerer man
at sl bierne ihjel.
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Selv med de bedste metoder vi har dag, sker det hvert r at biavlere
rundt om i landet lider betydelige tab af bifamilier, som kan tilskrives
varroamider. Varroabekæmpelse balancerer p en knivsæg

Situationen i Danmark
I Danmark er der registreret ganske f produkter baseret p de organiske
syrer (Oxybee og Bienenwohl, som er sammenlignelige produkter og
baseret p oxalsyre, samt Maqsplus, som indeholder myresyre). Oxybee
og Bienenwohl har været brugt i Danmark og de kan godt indgå i en
bekæmpelsesstrategi, men de kan ikke st alene. Maqsplus, har aldrig
været afprøvet i Danmark, s vi ved slet ikke hvordan det fungerer under
danske forhold. Det er derfor en stor bekymring for os hvis
behandlingsmulighederne pludselig begrænses s meget og biavlere
bliver tvunget til at anvende metoder, som ikke er afprøvet under danske
forhold.

Danmark er qua den sikre strategi lykkedes med at undgå den samme
brug af syntetiske pesticider, som er meget brugt i andre lande. I disse
lande oplever man også udbredt resistens, hvilket endnu ikke er set for
de organiske syrer (trods årtiers brug). Fjerner man muligheden for at
biavlere kan bruge den rene form af de organiske syrer, er det en
væsentlig bekymring, at vi vil se øget brug af syntetiske pesticider i
biavlen i Danmark eller at biavlerne vil bruge suboptimale metoder som
uden tvivl vil føre til øgede tab af bifamilier.

Oxalsyre og myresyre findes naturligt i honning og vi har aldrig oplevet at
man i honninganalyser har fundet rester fra varroabekæmpelse med
organiske syrer. Brugen af disse stoffer er altså nærmest at sidestille med
fodertilsætning. Organiske syrer er også tilladte indenfor økologisk biavl
(bilag II, del II, 1.9.6.3, litra e i Europa-Parlamentets og Rådets
forordning (EU) 20 18/848 af 30. maj 2018 om økologisk produktion og
mærkning af økologiske produkter og om ophævelse af Rådets forordning
(EF) nr. 834/2007).

Dvreeierbekendtciorelsen 6
Grænsen p 1 bistade giver faglig set ingen mening, da enhver biavler for
at modstå vintertab typisk vil have minimum tre bifamilier. Det er en del
af den almindelige driftsmetode at udvide og indskrænke antallet af
bifamilier hen over sæsonen. Derfor kan man ikke sætte et specifikt tal p
hvor mange bifamilier man har. I den forbindelse skal det samtidig
nævnes, at 95% af biavlerne har biavl som hobby.

Honning, der høstes fra bistader betragtes som en uproblematisk
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fødevare, og derfor kræves ingen speciel registrering (andet end den
generelle biavlerregistrering i det centrale bigrdsregister). Danmarks
Biavlerforening har desuden udarbejdet en branchekode for
honningproduktion (senest vurderet af Fødevarestyrelsen i 2022).
Branchekoden beskriver god produktionspraksis og egenkontrol i
forbindelse med honningproduktion.

I Fødevarestyrelsens retningslinjer for kurser i anvendelse at lægemidler
til husdyr og pelsdyr (fra februar 2022) hedder det i afsnittet
kursusindhold: “Den teoretiske del skal være generel, dvs, dækkende for
alle arterafproduktionsdyr”. Desuden hedder det: “Kravet om, at den
teoretiske del skal omfatte alle dyrearter, kan ikke fra viges. Formålet med
kravet er at spare medarbejder for at skulle gennem et helt nyt
kursusforløb, hvis de f.eks. begynder at arbejde med svin i stedet for
kvæg.” At Fødevarestyrelsen vil presse biavl ned i en “firkantet” kasse
rettet mod landbrugets normale produktionsdyr viser manglende indsigt i
biavlens væsen. Honningbien, som biavlerne holder i bistader, er et insekt
og et kursus af generel karakter vil have uendelig lille relevans for biavl.
Argumentet for, at kurset skal omfatte alle dyrearter er, at det sparer
medarbejder for at skulle gennemføre et nyt kursusforløb, er naturligvis
prisværdigt, men her m det igen understreges, at 95% af biavlerne har
biavlen som en hobby. Der er således ikke tale om, at biavlere skifter fra
at passe bier til i stedet at passe f.eks. en kvægbesætning.

Hvis styrelsen ikke kan se bort fra kravet om uddannelse til biavlere skal
dette i stedet være et kursus specifikt til biavlere, s de kan behandle
mod varroa p forsvarlig vis. Kurset skal p lige fod med det biavlerne
allerede gennemgår i dag p de såkaldte “begynderkurser” og indeholde
en gennemgang af de midler, biavleren m bruge. Desuden en praktisk
øvelse med demonstration at, hvordan man anvender produkterne.
Kurserne kan afholdes at en kyndig biavler (se Bekendtgørelse af lov om
biavl, LBK nr. 13 af 4. januar 2017).

Det anbefales samtidig at biavlere, der allerede pr. 1/7 2023 praktiserer
varroabekæmpelse undtages fra uddannelseskravet, da det ikke vurderes
praktisk muligt at uddanne de ca. 6500 biavlere inden behandlingerne
skal påbegyndes denne sommer.

Såfremt der skal fremgå en undtagelsen fra at gennemgå kurset, bør
dette ikke defineres som antal bistader, men i stedet gælde biavlere i det
omfang, der er tale om detailpakket (færdigpakket) honning med salg til
detailhandel og direkte til forbrugere. Dette vil samtidig sikre at de
biavlere, der primært driver biavl som hobby er undtaget fra kravet om I
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uddannelse.

Forslaget medfører stor risiko
Biavlen sikrer bestøvning af især landbrugsafgrøder. Dette gælder blandt
andet den omfattende frøavl, men også andre produktioner som frugtavl,
hestebønner og lignende. Dertil kommer biernes bestøvning af de planter
i naturen, som udgør fødekilder for vilde dyr og fugle.

Vi finder det p den baggrund betænkeligt at ændre væsentligt p praksis
inden for biavlen, da de eksisterende metoder og driftsformer er opbygget
over mange r. Væsentlige nye krav og ændring af den opbyggede
praksis kan medføre betydelige tab af bifamilier p blot et enkelt r,
hvilket kan påvirke bestøvningen af især vores afgrøder. Vi opfordrer
derfor Fødevarestyrelsen til at have respekt for denne risiko.

Danmarks Biavlerforening stiller sig naturligvis altid til rådighed i tilfælde
af spørgsmål, eller hvis der opstår behov for yderligere information om
ovenstående.

Med venlig hilsen

/‘2
Torben Strømgaard Hansen
Formand
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Høring over udkast til ændringer i dyrejerejerbekendtgørelsen og dyrlægebekendtgørelsen

L&F vil gerne sige tak for muligheden for at kommentere på denne høring.

Vi har følgende kommentarer til dyrlægebekendtgørelsen:

1. I §2 stk. 8 er flobehandling defineret som indgivelse af antibiotikaholdige lægemidler gennem

vand eller foder til en gruppe af svin. L&F vil gøre opmærksom på at der også foretages

flokbehandlinger af kalve, og definitionen bør derfor ændres til også at omfatte kalve også.

2. L&F finder uhensigtsmæssigt at § 20 stk. 5 vedr. ordinering af lægemidler til forebyggende

behandling af coccidiose og cryptosporidiose i kvæg- og svinebesætninger, som ikke er

omfattet af sundhedsrådgivningsaftale, er begrænset til anvendelse i indtil 5 dage idet

behandlingslængden ifølge markedsføringstilladelserne er 7 dage. Formuleringen bør ændres

til at ordinationsperioden skal følge behandlingsperioden angivet i

markedsføringsgodkendelsen.

3. L&F vil gerne kvittere for ændringen vedr, forebyggende behandling af coccidiose og

cryptosporidiose i kvæg- og svinebesætninger med sundhedsrådgivningsaftaler, og ligeledes

for de forlængede ordineringsperioder der er angivet for disse besætninger og for muligheden

for at ordinere via telefonkonsultation.

4. L&F vil ligeledes gerne kvittere for ændringerne i §31 vedr, udlevering og ordinering af

receptpligtige lægemidler til pattegrise i forbindelse med kastration. Det er positivt, at

besætninger uden sundhedsrådgivningsaftale kan få ordineret receptpligtige lægemidler med

lokalbedøvende effekt og receptpligtige non-steroide anti-inflammatoriske lægemidler til

anvendelse indtil 50 dage.

Vi har følgende kommentarer til dyrejerbekendtgørelsen:

5. Det fremgår af §6 stk. 4 at kun biavlere med op til 1 bistade er undtaget kravet om kursus i

anvendelse af lægemidler til dyr. Der er pt. omkring 6.500 biavlere i Danmark, og at hensyn til

risikoen for vintertab vil biavlere som udgangspunkt have minimum 3 bistader. Det betyder, at

kravet om medicinhåndteringskursus i praksis vil omfatte rigtig mange biavlere. Dansk biavl

anvender udelukkende præparater til bekæmpelse af varroamider, og derfor er det ude af

proportioner at biavlere skal gennemføre et 8 timers medicinhåndteringskursus, hvor

hovedfokus er på andre dyrearter end bier.
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L&F vil opfordre, at grænseværdien ændres således at biavlere, der primært driver biavl som

hobby er undtaget fra kravet om uddannelse. L&F støtter den forbindelse forslaget fra Dansk

Biavlerforening om at undtage producenter med detailpakket (færdigpakket) honning salg til

detailhandel og direkte til forbrugere. L&F vil ligeledes opfordre til at Fødevarestyrelsen

snarest samler relevante parter til en drøftelse om hvordan et kursus målrettet biavlere kan

udformes, så det giver mening i forhold til det store antal danske biavlere, og kan indgå i

sammenhæng med andre uddannelseskurser og andre formidlingsaktiviteter som i forvejen

udbydes af Danmarks Biavlerforening og som når ud til stort set alle danske biavlere. En

fastholdelse af en grænseværdi på et bistade vil få alvorlige konsekvenser for dansk biavl, og

vil medføre at mange biavlere vil vælge at stoppe med biavl, og dermed få betydning for

honningbiers vigtige rolle med bestøvning af landbrugsafgrøder, herunder frøavl, men også

andre produktioner som frugtavl, hestebønner og lignende.

L&F vil samtidig opfordre til, at der i dialog med relevante partere drøftes hvordan kravet om

brug af registrerede lægemidler kan udmøntes i Danmark. Der er ganske få registrerede

produkter på markedet, og Danmark har gennem mange år haft succes med en

bekæmpelsesstrategi baseret på de rene organiske syrer, som også er tilladt indenfor

økologisk biavl

Med venlig hilsen

Trine Vig Tamstorf
Chefkonsulent

Fødevare- og veterinærpolitik

M +4530178872
E tvt@lf.dk
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Danske Svineproducenters høringssvar til ændring af dyrejerejerbekendtgørelsen og
dyrlægebekendtgørelsen

Danske Svineproducenter takker for muligheden for at afgive høringssvar til “ændring af
dyrejerejerbekendtgørelsen og dyrlægebekendtgørelsen” til erstatning for BEK 927 af 21/06/2022
samt BEK 2542 af 15/15/2021.

Danske Svineproducenters bemærkninger:

Vedrørende “Dyreiereierbekendtciørelsen”
Der nævnes flere steder, at dyreejer og ansatte hos dyreejer, skal gennemgå
kurser, der er godkendt af Fødevarestyrelsen, hvilket giver mening.
Kan det præciseres om hvorvidt en dyrlægepraksis, generelt kan godkendes til
at afholde et sådan kurser, eller om der skal ske godkendelse fra
Fødevarestyrelsen ved hvert kursus.
Med de store besætninger, der er i dag, vil der kunne være s mange ansatte
p bedriften, at der kan holdes kursus p ejendommen. Er det tilladt? Det vil
maske være en god ide, at præcisere om hvorvidt den praktiserende
besætningsdyrlæge m undervise p kurset.

I §7 stk. 2, anføres at kurser erhvervet i andre EU- og E0S-lande kan
godkendes af Fødevarestyrelsen. Skal et sådan kursusbevis oversættes til
dansk, inden Fødevarestyrelsen ansøges om godkendelse af et sådan
kursusbevis.
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Vedrørende “dyrlægebekendtciørelsen”
Det er positivt at medicin til forebyggelse af coccidiose, samt medicin til
lokalbedøvelse i forbindelse med kastration, kan ordineres til 50 dage.

Med venlig hilsen

Martin S. Berthelsen

Chefkonsulent

Landsforeningen af Danske Svineproducenter
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